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A Magyar Karszt- és Barlangkutató Társulat 1979. évi utoló „Műsorfüzetében” rövid közlemény adta 
hírül:

„ A Tanácsok Közlönye XXIII. évfolyam 33. számában (1979. szeptember 28.) megjelent az Országos 
Környezet- és Természetvédelmi Hivatal elnökének 4/1979. (TK. 33.) OKTH számú utasítása az Országos 
Természetvédelmi Hivatal Barlangtani Intézete létesítéséről szóló 2/1975. (TK. 21.) OTVH számú utasítás 
hatályon kívül helyezéséről. Az utasítás 1979. október 1-én lép hatályba”.

Annak idején a karsztok és barlangok tudományos és feltáró kutatásával foglalkozó magyar szakemberek 
örömmel üdvözölték az OTVH elnökének határozatát a Barlangtani Intézet létesítéséről. Abban remény
kedtek, hogy végre lesz egy biztos állami bázisa a magyar karszttudománynak és szpeleológiának. A magyar 
tudósok hosszú sora — Kadic Ottokár, Dudich Endre, Papp Ferenc, Bogsch László és mások — több 
mint fél évszázada szívós küzdelmet folytatott, s folytat ma is, hogy több megbecsülése legyen Magyar- 
országon is a szpeleológiának, s hogy végre nálunk is megalakuljon egy állami barlangtani intézet, mint 
amilyenek a szomszédos országokban vannak.

Az OTvH, majd OKTH Barlangtani Intézete nem váltotta be a hozzá fűzött reményeket. Voltaképpen 
nem volt más, mint egy állami hivatal egyik ügyosztálya. Munkája elmerült a napi feladatok adminisztrá
lásában, kimutatások és jelentések szerkesztésében. Tevékenységének kibontakozását kezdetben személyi 
és anyagi nehézségek, helyiség hiánya gátolta. Ennek ellenére négyéves működése alatt nagy előrelépést 
tett a barlangok védelme, nyilvántartása és tudományos dokumentációja terén, de a magyar szpeleológia 
több évtizedes elmaradását nem pótolhatta. Az intézetet éppen akkor szüntették meg, amikor már kilábolt 
a kezdeti bajokból, és valóban felcsillant a remény, hogy benne találja meg a magyar karsztológia és szpe
leológia a nélkülözhetetlen állami bázisát.

Az OKTH Barlangtani Intézetének megszüntetésével továbbra is gazdátlan, állami irányítás nélküli a 
magyar szpeleológia. A hazai karsztok és barlangok kutatásával ugyan több száz magyar szakember fog
lalkozik munkaidejének kisebb vagy nagyobb hányadában, de munkájukat semmiféle állami szerv nem 
koordinálja. Úgyszintén több tucat vállalat, intézmény, kutatóintézet, idegenforgalmi szervezet stb. tevé
kenysége kapcsolódik szorosan a karsztokhoz és barlangokhoz, de az ő feladataik szakmai egyeztetését, 
összehangolását sem képes ellátni egy személyben az OKTH szervezetében megmaradt „barlangtani fő
felügyelő”, még kevésbé az OKTH regionális szervezete.

A Magyar Karszt- és Barlangkutató Társulat, mint társadalmi szerv, nem vállalhatja magára a magyar 
szpeleológia ügyeinek hatósági jogkörű intézését, a kutatási munkák koordinálását, az állami intézmények 
közötti kapcsolatok rendezését. A Társulat az utóbbi időben még saját funkcióját sem tudta teljesen betöl
teni, mivel eredményes működéséhez hiányoznak a személyi és anyagi feltételek. A Társulat egyetlen teljes 
állású titkárát leköti a hivatali adminisztráció, az irodai papírosmunka. Gazdátlan, rendezetlen és a szak
emberek számára hozzáférhetetlen a Társulat szakkönyvtára, folyóirattára. Fejlesztésére, új szakmai pub
likációk beszerzésére — csere útján — nyílna ugyan lehetőség, de senki nem foglalkozik vele, pedig ez a 
könyvtár az ország egyetlen karsztológiai és szpeleológiai szakkönyvtára. Az elmúlt száz esztendőben 
a hazai karsztok és barlangok kutatásáról mérhetetlenül sok tudományos anyag gyűlt össze kéziratok, 
térképek, fényképek és más dokumentumok formájában, kezelő személy és helyiség hiányában ezek is az 
elkallódás, a pusztulás veszélyének vannak kitéve.

Az utókor joggal vetheti szemünkre: a takarékossági kampány hevében megfeledkeztünk nemzeti kul
túránk e piciny láncszemének, a szpeleológia értékeinek megóvásáról, továbbfejlesztéséről. Talán még 
nem késő, hogy tegyünk valamit a mulasztások jóvátételére!

A szerkesztő
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VÉLEMÉNYEK, JAVASLATOK 
Kivonatok a szerkesztőséghez érkezett levelekből

A Barlangtani Intézet megszüntetése két problémát 
hagyott megnyugtató megoldás nélkül.

1 Az egyik a magyar karsztológia és szpeleológia 
állami szintű elismerése. E tudománycsoport szakem
bergárdája hazánkban ugyanis már több, mint más
fél évszázada — Vass Imrének az aggteleki Baradla- 
'barlangot feltüntető részletes térképeinek megjelenése 
óta — szorgalmasan kutat, analitikus és szintetikus 
tudományos munkát végez, hallat magáról mind a bel
földi, mind pedig a nemzetközi fórumok előtt, ered
ményei még a nemzetközi terminológiába is bevonul
tak már régen (bükki kultúra, biharién, villányién, 
a vértesszőlősi ősember, hogy csak néhányat említ
sünk ). Mindennek ellenére, sem a Magyar Tudomá
nyos Akadémián, sem más állami fórumnál a magyar 
karsztológiának és szpeleológiának nincs sem elisme
rése, sem képviselete. E nagyfokú hiányosság okát 
talán e szerteágazó szakterülethez való kellő hozzá
értésnek is és a megfelelő hozzáállásnak is az idült, 
évszázados hiányával lehetne magyarázni.

2. Az előzőből következik az a sajátos tény is, 
hogy e szakterületeknek már másfél évszázada össze
gyűlt sajtó- és publikációs anyaga továbbra is rendet
lenül hever és kallódik valahol poros, penészes raktá
rak mélyén, hozzáférhetetlenül a kutatók, a szakem
berek számára. Miért nem jut eszébe végre egyszer az 
illetékeseknek, hogy egy ilyen fontos és hasznos 
szakkönyvtárat is felállítsanak? Csak jóakaraton 
alapuló hozzáállás kérdése az egész!

A hazai karsztológusok és szpeleológusok változat
lanul optimisták, és bíznak abban, hogy nem kell 
újabb 100—150 évet várniok tudományterületük 
hivatalos elismeréséért, mivel nálunk is a tudomány
ágak és területek százai részesülnek akadémiai és 
állami elismerésben, támogatásban.

Dr. Láng Sándor 
egyetemi tanár, az MKBT elnöke

Az OKTH Barlangtani Intézetének megszüntetésé
ről intézkedő utasítás ténye véleményem szerint nem 
érinti a magyar karszt- és barlangkutatás ügyét katasz
trofálisan, mert ez az intézmény valójában eddig sem 
látta el, személyi állományát, felszereltségét, felada
tait stb. tekintve nyilvánvalóan nem is láthatta el 
egy nagy tudományterület szerteágazó kutatási és 
szakigazgatási funkcióinak koordinálását és tudomá
nyos áttekintésű irányítását. Én tehát nem az OKTH 
Barlangtani Intézetének a megszüntetését tartom 
sajnálatosnak, hanem azt a tényt, hogy a magyar 
karszt- és barlangkutatás mind a mai napig nem tudott 
kivívni magának egy olyan intézményes tudományos 
kutató bázist ( vagy legalább országos szintű múzeu
mot), amelyik rangjához méltó módon reprezentál
hatná, összefoghatná és kellő tudományos tekin
téllyel véleményezhetné, szervezhetné a széles karszt- 
tudomány keretébe tartozó kutatásokat és az ered
mények korrekt dokumentálását.

Jól tudott, hogy a magyar karszt- és barlangkuta
tás tudományelméleti és gyakorlati eredményei évti

zedek óta nemzetközi elismerést szereztek hazánknak. 
Szinte érthetetlen tehát, hogy az elért eredmények 
dokumentálására és továbbfejlesztésére valóban alkal
mas barlangtani intézet felállítására ugyanakkor 
jószerével még semmiféle hivatalos kezdeményezés 
sem született. Ezért javaslom, hogy a Magyar Karszt- 
és Barlangkutató Társulat vezetősége, valamint az 
Országos Környezet- és Természetvédelmi Hivatal 
elnöke haladéktalanul tegyenek koordinált kezdemé
nyező lépéseket a Magyar Tudományos Akadémia 
illetékes vezetőinél egy akadémiai irányítás alá tar
tozó ,.Magyar Karszt- és Barlangtudományi Kutató 
Intézet” létrehívására.

Dr. Jakucs László 
a földrajztudományok doktora, 

egyetemi tanár

Nagy sajnálattal vettük tudomásul a Barlangtani 
Intézetnek számunkra érthetetlen és indokolatlan 
megszüntetését. Nemcsak a külföldi szakkörök előtt 
vesztett a magyar barlangkutatás nemzetközi szinten 
is elismert tekintélyéből, hanem fontos hazai népgaz
dasági ágazatok, mint például a vízgazdálkodás, az 
idegenforgalom és az egészségügy is károsodott azál
tal, hogy a barlangkutatásnak Magyarországon ismét 
nincs támogató és koordináló állami szerve.

A Magyar Karszt- és Barlangkutató Társulat lehe
tőségeit és hatáskörét messze meghaladják azok a 
feladatok, melyek a társadalmi munkánkból származó 
eredmények gyakorlati, népgazdasági hasznosításá
hoz vezetnek.

Dr. Kessler Hubert

Az OTvH Barlangtani Intézetének 1975-ben történt 
életrehivása azt a reményt keltette bennünk, hogy bár 
hivatali-adminisztratív szervként jö tt létre, de előbb- 
utóbb valóban a magyar karszt- és barlangtan tudo
mányos kutatóintézetévé fejlődhet. Ennek a lehető
sége most ebben a keretben megszűnt. Ez befejezett 
tény, de tétlenül belenyugodni hiba lenne. Karszt- és 
barlangtani tudományos kutatóintézetre szükség van, 
e tudományterületet érintő, de sok helyen folyó mun
kákat összehangolni, összefogni. irányítani, valamint 
eredményeit összegyűjteni és közkinccsé tenni nélkü
lözhetetlenül szükséges. A világ számos országának 
hasonló kutatóintézetei eredményekkel bizonyítják 
e terület és e munka fontosságát s jelentőségét.

Bízom benne, hogy nálunk is sor kerül majd e — re
mélem átmeneti — visszalépés után egy komoly 
szakmai előrelépésre. Bízom benne, hogy lesz Magyar- 
országon barlangtani tudományos kutató intézet! 
De erre pusztán várni nem elég, ezért céltudatosan 
tenni kell, hogy ne csak egyes személyek, de maga az 
ügy is nyilvánvalóan igényelje az ilyen megoldást. 
Az eredmények sosem születnek maguktól, és kesereg
ni nem elég. Tudományos eredményekkel kell minden 
helyen és minden alkalmat megragadva érvelni, 
minden erő összefogásával.

Dr. Dénes György
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Társulatunk 1979. április 21-én tartotta meg éves 

rendes közgyűlését az MTESZ székházában.
A közgyűlést dr. Láng Sándor elnök nyitotta meg. 

Köszöntötte a közgyűlés résztvevőit, a megjelent 
tagtársakat, Dr. Ljubomir Dinevet és Dr. Hubert 
Trimmelt a Társulat 1978-ban megválasztott kül
földi tiszteleti tagjait, valamint a folyó évben 60. 
születésnapját ünneplő dr. Szathmáry Sándort, a 
65 éves Gyenge Lajost és a 70. születésnapi évforduló 
alkalmából dr. Gráf Andrásáét, Barátosi Józsefet, 
Hégráth Gyulát és Révész Lajost.

A közgyűlés néma felállással adózott az elmúlt 
évben elhunyt dr. Bertalan Károly elnökségi tag, a 
dokumentációs szakosztály elnöke, a Társulat tisz
teleti tagja, valamint Markó István, az egykori fotog
ráfiai szakosztály vezetője emlékének.

Dr. Böcker Tivadar főtitkár beszámolójában 
— írásos anyag hiánya miatt — részletesen ismer
tette a Társulat 1978. évi tevékenységét, rendezvé
nyeit, tudományos eredményeit, a csoportok és 
szakbizottságok munkáját, majd tájékoztatást adott 
az 1978. évi gazdálkodásról.

Hazslinszky Tamás titkár ismertette a Társulat 
1979. évi munkatervét. A főtitkári beszámolót és 
az 1979. évi munkaterv ismertetését élénk vita 
követte.

A résztvevők elfogadták a Társulat munkájáról 
és gazdálkodásáról szóló beszámolót és az 1979. évi 
munkatervet jóváhagyták.

Dr. Láng Sándor elnök átnyújtotta az 1978. évi 
közgyűlés alkalmával tiszteleti taggá választott 
Dr. Ljubomir Dinev professzornak (Bulgária) és

Dr. Hubert Trimmel (Ausztria) átveszi az MKBT 
tiszteleti tagsági oklevelét dr. Láng Sándor elnöktől.

Dr. Hubert Trimmel professzornak (Ausztria) a 
tiszteleti tagságról szóló díszoklevelet.

A közgyűlés végén került sor az érembizottság 
javaslatának, a Cholnoky Jenő-pályázat, a fotó- 
pályázat eredményeinek ismertetésére, valamint a jó 
munka elismeréseként a jutalmak átadására.

Sz. K.

Dr. Láng Sándor elnök megnyitja az MKBT 1979. évi közgyűlését ( Hegedűs Gyula felvételei)








